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Referat 
Møde i Specifikationsforum 

Tid og sted:  Mandag den 2. maj 2022, kl. 9:30 -15:30, i KL-Huset, mødelokale S-06. 

Deltagere:  Brian Hansen Damsgaard, Fredericia Kommune (formand) 
Tyge Pontoppidan Jensen, Københavns Kommune 
Hanne N. Christensen, Hillerød Kommune 
Lars Ellebjerg, Hvidovre Kommune 
Kurt Forbech Toft, SDFE 
Charlotte Bjerregaard, SDFE 
Helle Kirkedal, UFST 
Svend Elgaard, Vejdirektoratet 
Jette Kristensen, Andel 
Laurids Rolighed Larsen, NIRAS 
Jens Gottlieb, KL/GeoDanmark (referent) 
 

Afbud: Jette Kristensen, Andel 

 

Emne Tid  Formål og fremlæggelse Metode 

1. Velkomst  09:30 

5 min. 

Eventuelle nye medlemmer præsenteres, og der siges tak til af-
gående. 

Formanden byder velkommen. 

Drøftelse og beslutning på mødet:  

Da det var vores første fysiske møde hvor Lars deltog, præsenterede vi hinanden. 

2. Godkendelse af dagsor-
den 

09:35 

5 min. 

Præsentation af dagsordenspunkter og tid. 

Forslag til punkter under eventuelt. 

Nummerering af eventuelle dagsordensbilag refererer 
til dagsordenspunkterne. 

Drøftelse og beslutning på mødet:  

Dagsordenen blev godkendt. 
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Emne Tid  Formål og fremlæggelse Metode 

3. Opfølgning siden sidst 09:40 

10 min. 

Opfølgning på referatet fra sidste møde. 

Bemærkninger skrives ind i dagens referat. 

Jens Gottlieb skriver referat. Formanden godkender 
inden offentliggørelse på GeoDanmarks hjemmeside. 

Drøftelse og beslutning på mødet: 

Charlotte havde bemærkninger til referatets punkt 12, om at pointen om brug af Lokal_ID ikke er helt klar. 

Hanne spurgte til arbejdet med interessentanalysen i forbindelse med tilstandsanalysen. Der er planlagt interessentanalyse i GeoDanmarks strategiprojektet.  

4. Orientering fra GeoDan-
mark 

09:50 

10 min. 

Jens Gottlieb orienterer fra GeoDanmark om Fællessekretariat, 
bestyrelse, sekretariatsudvalg, repræsentantskab, hjemmeside, 
andre fora o.l. 

 

Drøftelse og beslutning på mødet: 

Fællessekretariatet og et par bestyrelsesmedlemmer afholder regionale GeoDanmark møder for blandt andet at få input til arbejdsprogram 2023.  

Tyge nævnte at de kommuner (København, Frederiksberg og Frederikssund) som ikke er medlem af regionale kortsamarbejder også bør have mulighed for at bidrage 
til arbejdsprogrammet 2023. Jens bringer det videre til Fællessekretariatet. De tre kommuner er efterfølgende blevet inviteret med til GeoØst mødet. 

Der afholdes et antal webinarer i den kommende tid: Intro om det hydrologiske tilpasningslag, dialogmøder om ændringsudpegninger, friluftsdata samt vejreference 
ajourføringsworkshop. 

Der er nedsat en arbejdsgruppe der skal se på opgaven med administrativ ajourføring op imod at der produceres 10 ortofoto. 

5. Forummets arbejdsme-
toder 

10:00 

15 min. 

Forummet drøfter om vi kan ændre vores arbejdsmetode, ved 
oftere at uddelegere opgaver til ”hurtigt-arbejdende” grupper 
imellem vores faste møder. På den måde kan vi arbejde mere 
dynamisk, og der kan udarbejdes beslutningsmateriale til mø-
derne, så der kan tages flere beslutninger på møderne. Evt. kan 
der ved behov lægges flere korte virtuelle møder imellem de fy-
siske møder. 

 

Drøftelse og beslutning på mødet: 
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Emne Tid  Formål og fremlæggelse Metode 

Brian vil gerne holde fast i de hurtigt-arbejdende grupper. Brian spurgte til om der er behov for korte virtuelle opfølgningsmøder mellem de fysiske møder, for at 
kunne handle hurtigere på opgaver. Der var tilslutning til korte opfølgningsmøder. Tyge forslår at møderne skal omhandle konkrete opgaver som konkluderes og 
nedskrives på mødet. 

Laurids og Helle foreslår at dagsordenen bliver mere klar på hvad der skal besluttes på mødet; hvad skal medlemmerne læse og forberede sig på samt formål og mål 
med punktet. 

6. Revision af forummets 
kommissorium 

10:15 

30 min 

Kommissorierne for de fire fora skal revideres. 

Gennemgang og input til revisionen. Deadline 1/6. 

Oprindeligt kommissorium og udkast til foreløbige rettelser 
vedlagt som bilag. 

 

Drøftelse og beslutning på mødet: 

Vi gennemgik kommissoriet og tilføjede ændringer. Vi ryddede generelt op i fyldord, gjorde kommissoriet mere generisk, og refererede til den gældende strategi. 

Forslag om at medlemmer skal genudpeges hvert 2. år, ændres til at medlemmerne kan udpeges efter behov. 

10:45– 11:00 Pause 

7. Strategiprojekt for 
GeoDanmark grunddata 

11:00 

10 min. 

Jens orienterer om projektet.  

Drøftelse og beslutning på mødet: 

Jens orienterede om at der er planlagt en kick-off workshop den 18/5 specifikt om tilstandsanalysen.  

Dette punkt gøres til fast punkt så længe projektet kører. 

8. Livscyklus 11:10 

45 min. 

Planlægning af det fremadrettede arbejde med revision af reg-
lerne for ændring af ID_lokalID, herunder drøftelse af hvor le-
vetidsreglerne skal beskrives.  

Mulig fritagelse for bitemporalitet for geografiske vektordata. 

 

Drøftelse og beslutning på mødet: 
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Emne Tid  Formål og fremlæggelse Metode 

Punktet blev udsat til et senere møde. 

11:55 – 12:40 Frokost 

9. Brugertilpassede udga-
ver af Specifikationen 

12:40 

30 min. 

Arbejdsgruppen (Helle, Tyge, Laurids og Brian) giver status på 
arbejdet med brugertilpassede udgaver af Specifikationen. 

 

Drøftelse og beslutning på mødet: 

Arbejdsgruppen fremlagde og gennemgik arbejdet med de brugertilpassede udgaver af specifikationen. Gruppen brugte objekttyperne Sø, Hegn og Vejmidte som 
eksempler i forbindelse med de forskellige udgaver. 

Der skal allerede nu tænkes på hvordan den fremtidige ajourføring af de forskellige udgaver foretages så enkelte så muligt, så der ikke opstår redundant tekst, men at 
teksten kun skal skrives/rettes ét sted. Det tilstræbes også at fjerne egentlige talværdier fra prosateksten, og udelukkende have disse værdier i skemaerne. 

Ved gennemgangen af specifikationen, er der forslag til at specifikationen kan strammes op, afsnitsmæssigt og tekstmæssigt. 

Gruppen arbejder videre med input fra forummet, og kan også finde inspiration fra eksisterende vejledninger til mere klare formuleringer. 

10. Justering af GeoDK reg-
ler 

13:10 

60 min. 

SDFE har under sin gennemgang af regler i GeoDK og i Specifi-
kation 6.0.1 fundet nogle forhold, som bør rettes. 

 

Drøftelse og beslutning på mødet: 

Kurt har gennemgået og matchet de gældende regler mellem specifikationen, GeoDK og data med forslag til at skabe overensstemmelse, samt udarbejdet forslag til 
nye regler. Resultatet fremgik af bilaget til mødet. 

Vi gennemgik resultatet af de mismatchende regler mellem GeoDK og specifikationen. og Kurts forslag til ændringer.  

Vi drøftede konsekvenserne af at iværksætte de blokerende regelrettelser, hvis de medfører uforholdsmæssige mange rettelser i data. Kommunerne har ikke altid de 
nødvendige ressourcer til at rette gamle fejl. 

En løsning til at hjælpe kommunerne med at forstå hvordan rettelserne kan foretages i GeoDK, kan være at bede LSA gruppen udsende en vejledning eller indsætte 
hjælpetekst i GeoDK til hvordan den kommunale medarbejder kan foretage ajourføringen. 

Inden ændringerne iværksættes afventer vi en samlet opdateret opgørelse fra Systemforum, som viser omfanget af berørte objekter. Med forbehold for at der ikke er 
væsentlig mange rettelser der skal foretages i data, tilpasses reglerne og data bør rettes. Store rettelser kan evt. rettes gennem datavask. 
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Emne Tid  Formål og fremlæggelse Metode 

De steder, der var enighed om forslag til ændringer, vil Kurt bestille rettelsen i GeoDK. 

De steder hvor der ikke var enighed, foretages der ingen rettelse. 

Vi gennemgik Kurts forslag til nye regler. 

Brian foreslår at undersøge hvor omfattende konsekvenser det vil have, at indarbejde de nye regler, og i hvilket omfang der er behov for at vi indfører disse regler. 

Som udgangspunkt skal regler i GeoDK overholdes og derfor skal vi forelå at ændringerne indføres. Inden da, (på næste møde) skal vi dog drøfte de enkelte regelæn-
dringer og deres nytteværdi og konsekvens. Efterfølgende skal der forelægges en sag for bestyrelsen. 

Kurt spørger Systemforum om et økonomiske overslag for regeltilpasningerne. 

14:10 – 14:25 Pause 

11. Sammenfald mellem ob-
jekter i TekniskAreal og 
TekniskAnlægFlade og 
TekniskAnlægPunkt 

14:25 

35min. 

 

Ole Brask, Roskilde Kommune har henvendt sig med spørgsmål; 
se bilag. 

 

Drøftelse og beslutning på mødet: 

Punktet blev udsat til et senere møde. 

12. Eventuelt 15:00 

10 min. 

  

Drøftelse og beslutning på mødet: 

Intet. 

13. Opsummering 15:10 

10 min. 

De vigtigste punkter, som bruges til nyhed på hjemmesiden. Jens lægger nyhed på hjemmesiden. 

Drøftelse og beslutning på mødet: 

Forummet har gennemgået kommissoriet og har indleveret forslag til ændringer. 
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Vi har gennemgået GeoDK reglerne og afventer systemforums analyse af eksisterende fejl i databasen. 

Forummet er stadig i gang med at arbejde med forslag til en specifikation tilpasset anvenderne af data. 

14. Næste møde 15:20 

10 min. 

Der er ikke planlagt yderligere møder for i år. 

To nye mødedatoer for i år skal fastsættes. 

Jens udsender doodle til nye mødedatoer. 

Drøftelse og beslutning på mødet: 

Der er behov for et kort virtuelt møde inden sommeren på 3 timer i juni. 

Der skal planlægges to fysiske heldagsmøder til efteråret. 

Der er behov for et to-dagsmøde (fysisk workshop) i 1. kvartal 2023. Dette planlægges på et senere tidspunkt. 

Jens booker et større lokale. Der er problemer med ventilationen i KL´s mødelokale. 

 


